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سرویس سیاسی - زیبــاکلام تصریح کرد: 
از کلیات کــه می گذریم، هرچه فکر می کنم من 
با سعید جلیلی، حجت الاسلام رسایی و مرحوم 
آیت الله مصباح نمی توانم وفاق داشته باشم. یعنی 
وقتی جوامع در حال عادی هســتند و یک هدف 
بزرگ مطرح نیســت، افراد اهداف خودشان را 
دارند. من به دموکراسی اعتقاد دارم، ولی خیلی از 
کســانی که آقای پزشکیان می گویند با آنها وفاق 
کنیم، یک پول ســیاه هم برای وفاق ارزش قائل 

نیستند.
همایش »چیســتی، امــکان و موانع وفاق 
ملی در ایران امروز« با حضور جمعی از اســاتید 
جامعه شناسی و علوم سیاسی در باشگاه اندیشه 

برگزار شد.
 سعید معیدفر طی سخنانی در این همایش 
گفت: تلقی این بوده که دنیای پیشین یک دنیای 
یکپارچه و انســجام، وفاق، ارزش ها و باور های 
مشترک بوده، ولی اساسا هیچ گاه در دنیای گذشته 
هم یکپارچگی نداشتیم. اجماع یا وفاق جزء اولین 
پارادایم هایی اســت که در جامعه شناسی مطرح 
شــده اســت. در دوره بعد پارادایم »کشمکش« 
مطرح شد و مارکس گفت »ارزش های مشترک« 
یعنی چه؟ جهان ما دارد به ســمت پیچیدگی و 

فردیت پیش می رود.
 رئیس انجمن جامعه شناســی ایران تأکید 
کرد: اساســا بحث وفاق از اساس اشتباه بوده و 
امکان تحققش نیست. بنابراین، ما دنبال ما دنبال 
یک چیز خیالی می گردیم. ما امروز بیش از اینکه 
به وفاق و اجماع نیاز داشته باشیم، به »ائتلاف« نیاز 
داریم. زمانی شما می توانید حرف از وفاق بزنید 
که همه کســانی که خودشان را ایرانی می دانند، 
دور هم جمع شــوند. اگر دنبال این هســتیم که 
جامعــه را نجــات بدهیم و پایــه آن را بر وفاق 

گذاشته ایم، چنین وفاقی شکل نمی گیرد.
 صــادق زیباکلام نیز در این همایش گفت: 
مــن هم معتقدم »وفاق ملــی« در ادبیات وجود 
دارد، ولی واقع مطلب این است که چیزی به اسم 
وفاق ملی وجود ندارد. البته می توانم بفهمم چرا 
پزشــکیان وفاق ملی را مطرح کرد. به این دلیل 
وفــاق ملی را مطرح کرد که وقتی رئیس جمهور 
شــد، دید با خاکریز های مختلف مخالف رو به 
رو است و تنها بخش حاکمیت که از او حمایت 
می کرد، رهبری بــود. یعنی واقعیت مطلب این 
اســت که وفاق ملی اگر برای دولت ایشان معنا 
و مفهوم داشــته باشــد، برای مخاطب آن معنا و 

مفهوم ندارد.

 عضو هیأت علمی دانشگاه تهران تصریح 
کرد: در عمل خیلی از پست ها به جبهه پایداری 
و نهاد هــای خاص داده شــده و تنها فایده وفاق 
ملی این بوده که راه حل شرعی پیش روی آقای 
پزشــکیان گذاشته که اگر این وزیر یا استاندار از 
جبهه پایداری هستند، وفاق ملی است. ولی دیر یا 
زود خواهند فهمید که آنها تره هم برای وفاق ملی 
خرد نمی کنند و زمینش می زنند و به تنها چیزی 
که کفایت می کنند، پاستوری است که پزشکیان 

در آن نباشد.
وی بــا بیان اینکه وفاق ملی می تواند تحقق 
پیدا کند، یادآور شد: در جامعه خودمان سه مقطع 
وفاق ملی به وجود آمد. یکی در جریان ملی شدن 
صنعت نفت بود. دومین مقطع انقلاب ۵۷ و مبارزه 
علیه رژیم شــاه بود که واقعا وفاق ملی را می شد 
مشاهده کرد. مقطع بعدی که وفاق را دیدم، دوران 
جنگ بود. بعد از آن، من دیگر وفاق ملی ندیدم. 
چــرا دیگر وفاق ملی نمی تواند به وجود بیاید یا 
در شــرایط خاص به وجود می آید؟ برای اینکه 

جامعه گونی سیب زمینی نیست.
زیبــاکلام تصریــح کــرد: از کلیــات که 
می گذریم، هرچه فکر می کنم من با سعید جلیلی، 
حجت الاسلام رسایی و مرحوم آیت الله مصباح 
نمی توانم وفاق داشــته باشم. یعنی وقتی جوامع 
در حال عادی هســتند و یک هدف بزرگ مطرح 
نیســت، افراد اهداف خودشــان را دارند. من به 
دموکراســی اعتقاد دارم، ولی خیلی از کســانی 
که آقای پزشــکیان می گویند با آنها وفاق کنیم، 
یک پول سیاه هم برای وفاق ارزش قائل نیستند. 
استالین های ریز و درشتی در این مملکت وجود 
دارد کــه می گویند هرکس با ما نیســت، علیه ما 
است. در چنین جامعه ای چطور می خواهید وفاق 

به وجود بیاورید؟!
علی محمد حاضری نیز طی سخنانی در این 
همایش گفت: اصل این اســت که ما تعارضات 
داریــم، اما با همه این تعارضات می توانیم توافق 
کنیــم که با چه شــروطی می خواهیم با هم کار 
کنیم. آقای پزشکیان صادقانه معتقد بود که با این 
شرط ها می شود کار کرد. شرط نظری کاملا مقوّم 
نسبیت اندیشی است. یعنی آدم ها باید بپذیرند که 
خودشان و راه و رسمی که به آن باور دارند، کمال 
مطلق نیســت و احتمال دارد من هم اشتباه کنم. 
یعنی با کسی می توانیم وفاق کنیم که بپذیرد هر دو 
ما کمال مطلق نیستیم؛ هر دو اشتباهات خودمان 
را کنــار می گذاریم و بــرای تحقق راه حل های 

مشترک همکاری می کنیم.
 عضو هیأت علمی دانشگاه تربیت مدرس 
تأکید کرد: اولین شــرط وفاق این است که لوازم 
وفاق را تعریف کنید و به آن پایبند باشید. اما طرف 
مقابــل بدون می خواهد وفاق کند. معتقدیم طی 
چند سال گذشته خالص سازی بوده است. یعنی 
صرفا افرادی خاص و همفکرانشــان می توانند 
کشــور را اداره کنند. آنها تمام رویه های اعمال 
زورشــان را به قانون تبدیل کردند. پزشکیان به 
کسانی که برای لوازم و اقتضای خالص سازی و 
بیرون کردن امثال او قانون وضع کردند، می گوید 
من می خواهم با شما وفاق کنم و حتی نمی گوید 
شرط وفاق این است که شما هم قبول کنید اشتباه 

کرده اید.
وی با تأکید بر اینکه از لوازم وفاق این است 
که تمام مســیر خالص ســازی را کنار بگذارند، 

افــزود: اصلا اعــلام وفاق بلاشــرط به وفاق 
نمی انجامد. در واقع شما با کسانی وفاق می کنید 
که می خواهند ســر به تن تو نباشد؛ معلوم است 
به جایی نمی رســد و نتیجه این می شود، همان 
کسانی که ۱۰ وزیر را به آنها داده ای، سر فوریت 

یک لایحه با تو مخالفت می کنند.
زهــرا نژادبهرام نیز طی ســخنانی در این 
همایش گفت: شــرایط کشور ما در مقطع کنونی 
مملو از بن بست ها است و مفهوم وفاق جایگزینی 
ندارد. اگر نسبی گرایانه بخواهیم پیش برویم، قابل 
تحقق است. دیگر کشور تحمل تنش های بیش 
از این را ندارد و نیازمند یک راه برون رفت است؛ 
شاید این وفاق دست و پا شکسته بتواند راهگشا 
باشــد. تلاش رســانه هم بر این است که بتواند 

ایده های گوناگون را نمایندگی کند.
 عضو پیشــین شــورای شــهر تهــران با 
اشاره به اینک رســانه امروز مونولوگ نیست و 
دیالوگ محور است، یادآور شــد: رسانه امروز 
خودش محتوا است. بیش از ۸۰ درصد کشور ما 
در رسانه های اجتماعی حضور دارند و با انواع و 
اقسام فیلتر ها می خواهند دیده شوند و به رسمیت 

شناخته شوند. 
برای مردم هنوز چیزی به اسم »وفاق ملی« 
وجود ندارد و ایده آن شکل نگرفته است و آقای 
پزشکیان با قدرت رسمی توانسته به توافق برسد، 
ولی با قدرت غیررسمی نتوانسته و مجبور است 
که پل بزند و چاره ای جز این ندارد که از رســانه 
استفاده کند. کارکرد رسانه همین همگرایی است. 
انقلاب ارتباطات یک سری شرایط فراهم کرده 
و میــان مردمی با این حجم از ارتباطات و دانش، 
کســی که می تواند چراغ این لوازم را روشــن 
 کند، دولت اســت؛ چون قــدرت را در اختیار 

دارد.
احمــد بخارایی نیز طی ســخنانی در این 
همایش گفت: من نگاه سلبی به وفاق ملی ندارم 
و نگاه ایجابــی دارم. وفاق ملی را به عنوان یک 
امر محال نمی بینم. وفاق ملی از نوع مکانیکی در 
جامعه ما جاری و ســاری است؛ تفاوت ها دیده 
می شــوند و نباید به راحتی از کنارش بگذریم. 
توافق یا وفاق دســت یافتنی اســت، اما در چه 
بســتری؟ بعد از کشــمکش و تضــاد فرآیند را 

تعریف می کنیم که تضاد ها فروکش کنند.
عضو انجمن جامعه شناســی ایران افزود: 
تضاد ها در جامعه ما تبدیل به تناقض و ریشه ای 
شده و وفاق اینجا معنا دارد. قبلش صحنه ای است 
که انواع کش مکش ها بروز و ظهور پیدا می کند؛ 
تضاد ها که نمی توانند برای همیشه وجود داشته 
باشــند. وفاق یک امر صوری و شکلی است؛ از 
نوع رفتار آدم ها می توانید ببینید وفاق وجود دارد 
یا ندارد. همرنگی اتوماتیک وار بیرون می آید و از 
نوع انشائی نیست و در جامعه خلق می شود. اگر 
در جامعه ژاپن همرنگی می بینید، این نیست که 

با ایدئولوژی ایجاد شده باشد.
وی بــا تأکید بر اینکه جامعه ما به یک وفاق 
ملــی حداکثری نیاز دارد، اظهار داشــت: لازمه 
پویایی در جامعه و وفاق ملی ارگانیک این است 
که حتی کســانی که با قانون اساسی شما مشکل 
دارند، محلی از اعراب داشــته باشــند. مجلس 
واقعی در کشــور نداریــم، اما در عین حال علی 
رغم تناقضاتی که در قانون اساســی وجود دارد، 

می توانیم به وفاق ملی ارگانیک معتقد باشیم.

زیباکلام در همایش»چیستی، امکان و موانع وفاق ملی در ایران امروز« :

پزشکیان با خاکریز های مختلف مخالف رو به رو است

سیاسی

یک عضو هیات رئیسه مجلس دهم، تاکید کرد: اگر احزاب قدرتمند باشند دیگر در چیدمان دولت صرفا یک فرد تصمیم نخواهد گرفت، 
بلکه احزاب نیز تصمیم می گیرند. نتیجه این امر نیز حضور افراد کارآمد در جایگاه های مختلف است.

ســفر رئیس جمهور به استان 
سیســتان و بلوچستان چند ویژگی 
مهم داشــت. این را به عنوان کسی 
می گویم کــه اصولاً با ســفرهای 
استانی رؤسای جمهور، آنچنان که 
بــه لحاظ فرم و محتوا در ســاختار 
سیاســی ایران تعریف شده است، 
مخالــف بوده ام. زیرا این ســفرها 

معمولاً هیچ برنامه ریزی نداشتند.
 در بیشتر مواقع مردم را جمع 
می کردند تا برایشــان هورا بکشند. 
بعــد هم بودجه هــای خارج از ردیف برای این کار و آن کار تصویب می شــد 
تا محبوبیت ایجاد کند که نه تنها گره گشــا نبود، بلکه امیدواری شــهروندان و 
کرامت شــان را خدشه دار می کرد. آقای پزشکیان هم با سبک و سیاق سفرهایی 
که انجام می شــد و به لحاظ شکل اســتقبال مردم که در نهج البلاغه صریحاً رد 
شده است، موافق نبود. برای همین هم صریحاً گفته شد که برنامه استقبال هایی 
که می آیند و هورا می کشند و... کنار گذاشته شود. این البته به معنای قطع ارتباط 
رئیس جمهور با مردم نیســت بلکه در برنامه های مربوط به این سفرها چنان که 
مشاهده کردیم از مقامات تا نمایندگان اقشار مختلف حضور دارند. مقامات استان 
می آیند تا حرف بزنند، انگیزه بگیرند و کار کنند. بنابراین به لحاظ شکلی به نظر 
من یک اتفاق مهم اســت که آقای رئیس جمهور دچار سفرهای فرمال و شکلی 
گذشتگان نشد. اما از نظر محتوایی هم این سفر اهمیت داشت که سفر اولشان به 
سیستان و بلوچستان بود؛ استانی که از قبل مشکلات زیادی داشته و در دو سال 
اخیر هم مشکلاتش بیشتر شده است. ملاقات با متنفذان محلی از جمله مولوی 
عبدالحمید اقدام سیاسی خوبی بود. به باورم در این سفر یک بازسازی سیاسی 

و امنیتی انجام شد که ارزشش از هر چیزی بیشتر است.
 اولین سفر آقای پزشکیان معنای روشن و خوبی داشت و امیدواریم جزئیات 
سفر و نتایج آن که در آینده مشخص می شود از افزایش آرامش در استان و بهبود 
کارآیی نهاد دولت در منطقه خبر بدهد. بویژه که استاندار اهل سنت انتخاب شده 
است. البته امیدوارم به لحاظ انسجام ملی به جایی برسیم که نگوییم استاندار کرد 
است یا عرب یا اهل سنت و افراد به صرف شایستگی ها و توانایی هایشان انتخاب 
شوند. هر چند در وضعیت فعلی وقتی یک گروه به صورت معناداری در ساخت 
قدرت حضور نداشــته باشند، طبیعی است که تصور شود حتماً تبعیضی وجود 

دارد و انتخاب استانداران از اقوام و مذاهب مختلف اهمیت دارد.

سرویس سیاسی - عضو هیات 
رئیسه مجلس دهم گفت: عملکرد 
صد روزه دولت در راســتای جهت 
گیری ها و وعده هایی که آقای رئیس 
جمهور در دوران انتخابات داد، بوده 
اســت و ما این اقدامات را با توجه به 
محدودیت ها و موانع بیرونی مثبت 

و قابل تقدیر ارزیابی می کنیم.
محمود صادقی عملکرد رئیس 
جمهــور و دولت چهاردهم از آغاز 
فعالیت تا امروز را مثبت ارزیابی کرد 
و اظهار داشــت: یکی از حوزه هایی 

که دولت در آن بســیار موفق عمل کرد حوزه سیاست خارجی است، فردای روز 
تحلیف شاهد ترور شهید اسماعیل هنیه و افزایش تنش ها در منطقه و جنگ اسرائیل 
با غزه و لبنان بودیم با این حال پزشکیان در این مدت در سیاست خارجی بسیار 

قوی عمل کرد و ما توانستیم ارتباطات خوبی با کشورهای همسایه داشته باشیم.
صادقی با تاکید بر این که در این دولت ارتباط خوبی با کشــورهای همسایه 
صورت گرفته اســت، گفت: وزارت خارجــه در این مدت در دفاع از منافع ملی 
کشــورمان نقش بسیار فعالی داشته و خوب عمل کرده است، نشست اضطراری 
ریاض درمورد مساله فلسطین و لبنان که با پیشنهاد ایران برگزار شد و حمایت و 
دفاع خوب محمد بن سلمان از ایران و محکومیت حمله رژیم صهیونیستی به ایران 
نشان می دهد که دولت چهاردهم در سیاست خارجی بسیار موفق عمل کرده ایم.

اســتاد دانشــگاه تربیت مدرس با تاکید بر این که در بحث اف ای تی اف نیز 
جلسات خوبی از سوی دولت انجام شده است گفت: حل این مشکل در مجمع 
تشــخیص در فضای کارشناسی شروع است، مذاکرات مجمع پیش رفته رئیس 
مجمع تشخیص هم رویکرد مثبتی به این مساله نشان داده است، این موضوع نشان 

می دهد که دولت در این زمینه تلاش های زیادی کرده است.
عضو هیات رئیسه جبهه اصلاحات ایران همچنین به اقدامات مثبت دولت 
در موضوع رفع فیلترینگ اشاره کرد و گفت: به نظر می آید که در این زمینه توافق 
سازی صورت خواهد گرفت و دولت در این راستا تلاش های خود را کرده است.

وی حضور خوب زنان توانمند در کابینه دکتر پزشکیان از جمله انتصاب یک 
زن شایسته در حوزه محیط زیست را اقدام مهم دولت دانست و گفت: این موضوع 

مورد مطالبه اهالی محیط زیست بود که دولت به خوبی این اقدام را انجام داد.
صادقی با اشــاره به رویکردهای دولت در ممنوعیت مازوت سوزی در سه 
نیروگاه با اهدف و اولویت حفظ سلامت مردم و کمک به کاهش آلودگی هوا، گفت: 
دولت چهاردهم صادقانه موضوع مازوت سوزی در نیروگاه ها را پذیرفت و با آن 

مقابله کرد این موضوع به سلامت مردم کمک بسزایی می کند.
عضو هیات رئیسه فراکسیون امید مجلس دهم با اشاره به این که برای نخستین 
با دولت در موعد مقرر بودجه ســالانه را تقدیم مجلس کرده است اظهار داشت: 
شــفافیت بودجه موضوع مهمی بود که ما درمورد آن با مشکل مواجه بودیم ولی 

بودجه امسال بسیار شفاف ارائه شده است.
صادقی، عملکرد دولت را در راستای جهت گیری ها و وعده هایی که اقای 
رئیس جمهور داده دانست و تاکید کرد: در بحث انتصاب استانداران شاهد انتصابات 
بدون تبعیض خصوصا رفع تبعیض های قومیتی بوده ایم و انتصابات اخیر نشان 
داده است که رئیس جمهور اقتدار بالایی دارد و نشان از توان توافق سازی ایشان 
در سطح بالا با رهبر انقلاب است البته به نظر من در برخی از استان ها در استفاده 

از افراد اصلاح طلب نقص هایی وجود دارد.
دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها با تاکید بر این که در حوزه آموزش 
عالی جهت گیری کلی وزارت علوم در راستای انتظارات و مطالبات رای دهندگان 
و وعده های رئیس جمهور است بیان کرد: با توجه به شرایط و اختیارات و موانع، 
رئیس جمهور درحوزه علمی و دانشگاه ها نیز بسیار خوب عمل کرد، در گذشته 
برخی دانشگاه ها فضای امنیتی خاصی داشتند که این فضا دیگر حاکم نیست و یا 
در حال تغییر است. وی افزود: برخی از روسای دانشگاه ها سنت انتخاباتی عمل 
کردن را دوباره در دانشــکده ها اعمال می کنند که این اقدام درســتی است که این 

گونه روسای دانشکده ها انتخاب می شوند.
صادقی ادامه داد: بازنگری در احکام دانشــجویانی که اخراج شــده بودند به 
خوبی انجام شد و بسیاری از آنان به دانشگاه ها برگردانده شدند، در مورد اساتید 
اخراجی نیز هیات علمی دانشگاه ها کارگروهی تشکیل داده تا مشکلات استخدامی 
آنان را حل کنند برخی از این اساتید برگشتند و برخی دیگر در حال بازگشت هستند 
و این رویکرد دولت چهاردهم موجب تقویت امید در فضای دانشــگاهی کشور 
شده است. وی انتخاب یک بلوچ سنی به عنوان معاون فناوری وزیر علوم را اقدامی 
مثبت ارزیابی کرد و گفت: البته تلاش شده در دانشگاه ها نیز از زنان مستعد برای 

مدیریت استفاده شود.
نماینده ادوار مجلس از تاخیر در انتخاب و معرفی روسای جدید دانشگاهها 
انتقاد و ابراز امیدواری کرد با تسریع در این زمینه، فضای علمی و دانشگاهی کشور 

با سیاست های دولت چهاردهم حرکت پرشتاب خود را در پیش گیرد.
صادقی تاکید کرد: جهت گیری کلی دولت را در راســتای اهداف و شعارها 
ارزیابی می کنم ولی در برخی از حوزه ها، بدلیل برخی موانع تغییر و تحولات از 

سرعت لازم برخوردار نبوده است که امیدوارم این وضعیت بهبود یابد.

سرویس سیاسی - یک نماینده مجلس گفت: »چون قاچاق وجود دارد، عدم 
واردات کالا به صنعت و تولید ما کمکی نکرده است.«

ســید عبدالکریم هاشــمی نخل ابراهیمی درباره این که در گذشته در مورد 
واردات برخی از کالا ها گفته شــد که ارزبری دارند واردات شان انجام نشود حال 
این ممنوعیت واردات به نفع مردم بود یا قاچاقچیان گفت: متاسفانه هر چیزی که 
ممنوع کنیم، قاچاق می شود. واردات با ارز آزاد را بدون این که ما به آنها ارزی بدهیم 

باید تا آنجایی که نیاز داریم، مجاز کنیم.
 وی در خصوص این که تامین کســری بودجه دولت از طریق حق گمرک 
بابت واردات کالا شــکل خواهد گرفت، بیان کرد: اشکال ندارد هر کشوری برای 
تامین منابع خود از هر راهکار قانونی که وجود دارد اســتفاده می کند؛ واردات هم 

یکی از آنهاست.
 هاشمی نخل ابراهیمی ادامه داد: همان طور که ما به یک کشوری محصولات 
خودمــان را صادر می کنیــم و ارزآوری دارد وقتی هم محصولات دیگران را وارد 
می کنیم، خود به خود منافعی برای کشور دارد و آن طرف هم ممکن است صنایع 

داخلی ما را تحت تاثیر قرار دهد یعنی هر دو این موارد وجود دارد.
وی در پاسخ به این که در بودجه سال ۱۴۰۴ میزان حق گمرکی ها مشخص 
شده است یا خیر، بیان کرد: در حال نهایی شدن است و در مراحل کمیسیون تلفیق 
قرار دارد، اما به طور مثال برای خودرو ۸۰ درصد در کمیسیون تلفیق پیشنهاد دادیم 

و برای موارد دیگر هم درصد هایش مشخص است.
هاشمی نخل ابراهیمی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر این که آیا این عدم 
واردات باعث شد ما در تولید خودکفا شویم و به تولید و صنعت ما کمک شد یا خیر، 
عنوان کرد:، چون قاچاق وجود دارد خیر، ما باید صادرات و واردات را ساماندهی، 
هدف گذاری و کنترل کنیم که همه کشور ها هم این کار را می کنند و همه کشور ها 

هم با تعرفه گذاری این کار را انجام می دهند.

سرویس سیاسی - غلامرضا کاتب ، با اشاره 
به نقش احزاب در کارآمدســازی نظام اجرایی و 
سیاســی کشــور، بیان کرد: اگر احزاب در کشور 
قدرت داشته باشند، دولت ها بر اساس برنامه روی 
کار خواهند آمد، بدین ترتیب احزاب هســتند که 
پاســخگو خواهند بود و دیگر صرفا فرد پاسخگو 
نیســت؛ در نتیجه مردم نیز بر اســاس برنامه ها به 
افــراد برای حضور در جایگاه سیاســی رای می 
دهند نه بر اســاس ســلایق فــردی. احزاب می 
 تواننــد در ارائه برنامه به دولــت ها نقش آفرین 

باشند.
وی اظهار کرد: احزاب می توانند در توسعه و 
پویایــی نظام نقش موثری را ایفا کنند. اگر احزاب 

قدرتمند باشــند دیگر در چیدمــان دولت صرفا 
یــک فرد تصمیم نخواهد گرفت، بلکه احزاب نیز 
تصمیــم می گیرند. نتیجه این  امر نیز حضور افراد 
کارآمد در جایگاه های مختلف است و افراد دیگر 
بر اساس چاپلوسی و روابط غیراصولی نمی توانند 
 نقشی در جامعه در عرصه سیاسی و اجرایی بدست 

آورند.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: در کشــور ما تاکنون احزاب نتوانستند آنطور 
که باید و شاید نقش آفرین باشند. نمی توان پیش 
بینــی کرد اگر احزاب افــرادی را برای انتخابات 
مجلس یا ریاســت جمهوری آمــوزش دادند و 
 معرفی کردند، آیا با تایید شورای نگهبان می رسد 

یا نه.
وی تاکید کرد: باید توجه داشت که متاسفانه 
در کشــور مــا قدرت لابی ها از قــدرت احزاب 
بیشــتر است. به همین خاطر نمی توان با این رویه 
انتظار شــکل گیری احزاب قوی را داشــت. نمی 
توان گفت که فقــط یک قوه می تواند در تقویت 
جایگاه احزاب نقش داشته باشد. در وهله اول باید 
حاکمیت نظام به ســمت تقویت جایگاه احزاب 

گام بردارد.
کاتب در پایان تاکید کرد: قوای ســه گانه نیز 

باید در این زمینه مصمم باشند.

پزشکیان در اولین سفر استانی خود، شکل و محتوا را عوض کرد؛

مردم را برای هورا کشیدن به خیابان 
نیاوردند!

صادقی عضو هیات رئیسه جبهه اصلاحات ایران:

اقدامات دولت با توجه به شرایط موجود، 
مثبت و قابل تقدیر است

هاشمی نماینده مجلس :

واردات هر کالایی را که ممنوع کنیم ، 
قاچاق می شود

کاتب عضو هیات رئیسه ادوار مجلس :

قدرت لابی ها از قدرت احزاب بیشتر است

احزاب می توانند در توســعه و 
پویایی نظام نقــش موثری را 
ایفا کنند. اگر احــزاب قدرتمند 
باشــند دیگر در چیدمان دولت 
صرفا یک فــرد تصمیم نخواهد 
گرفــت، بلکه احزاب نیز تصمیم 
مــی گیرنــد. نتیجه ایــن  امر 
نیز حضــور افــراد کارآمد در 
جایگاه های مختلف است و افراد 
دیگر بر اســاس چاپلوســی و 
روابــط غیراصولی نمی توانند 
نقشــی در جامعــه در عرصه 
سیاسی و اجرایی بدست آورند.

سرویس سیاسی -یک نماینده مجلس گفت: من طرح انتقال پایتخت را 
در حال حاضر رویاپردازانه می بینم خوب اســت که برای آینده در دراز مدت 
برنامه ای داشته باشیم اما در این موضوع مهمترین نکته مکان یابی آن است باید 
بررسی شود که در کجا باید پایتخت را قرار دهیم وقتی می گوییم پایتخت انتقال 

پیدا کند در حقیقت این یک مفهوم مجمل و گنگ است.
احمد فاطمی نماینده مجلس شورای اسلامی درباره طرح انتقال پایتخت 
که از ســوی رییس جمهور مطرح شــده است، گفت: من طرح انتقال پایتخت 
را در حال حاضر رویاپردازانه می بینم خوب اســت که برنامه ای برای آینده در 
درازمدت داشــته باشــیم اما در این موضوع مهم ترین نکته مکان یابی آن است؛ 
باید بررسی شود که در کجا پایتخت را قرار دهیم وقتی می گوییم پایتخت انتقال 

پیدا کند در حقیقت این یک مفهوم مجمل و گنگ است. 
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس ادامه داد: در واقع در این موضوع ابهامات 
زیادی وجود دارد، انتقال پایتخت به معنی انتقال ســازمان ها و ساختمان های 
اداری است؟ یا ساختمان های مرکزی وزارتخانه ها یا قرار است به لحاظ سیاسی 
هم پایتخت تغییر کند؟ یعنی در واقع ساختار سیاسی پایتخت قرار است به جای 
دیگری منتقل شود؟ آیا این اقدام اساسا امکان پذیر است؟ باید بررسی شود که 

آیا در دنیا این امر موفق بوده است یا خیر؟
این نماینده مجلس تصریح کرد: این ها سوالات مهمی است که در ذهن ما 
متبادر می شود اینکه ما برای آینده و برای کلانشهری مانند تهران برنامه ریزی 
کنیــم تا از ترافیک و آلودگی هوا و انواع چالش های اساســی رهایی پیدا کند 
یک کار بسیار پسندیده است اما اینکه ما تا چه میزان قرار است با واقعیت های 
میدانی ســازگار باشــیم، یک بحث مهم دیگری است. از این جهت لازم است 
که همه ابعاد این طرح سنجیده شود و ببینیم که مراد آقای رییس جمهور از این 
موضوع چیست و یا طرفداران انتقال پایتخت چه کسانی هستند و این کار چقدر 
طول می کشــد؟ آیا کار کارشناسی در این زمینه انجام شده است؟ آیا مطالعات 

کارشناسی انجام شده است؟
فاطمی در پاسخ به این سوال که فکر می کنید چه مناطقی می تواند در این 
برنامه محتمل باشــد آیا نزدیکی به دریا هم می تواند عامل موثری در انتخاب 
باشد، گفت: در گذشته مطرح شده بود که به سمت سمنان بروند یعنی شهری 
که نزدیک به تهران باشــد یا حتی به ســمت جنوب و جنوب غربی تهران و یا 
بین قم و تهران هم مطرح بود که می تواند محتمل باشــد یا بین تهران و ســمنان 
چراکه ما جای دیگری را نداریم در شــمال که با کمبود زمین مواجه هستیم در 
سمت کرج که راهی وجود ندارد و اشباع شده است. جایی که خالی می ماند و 
ما امکاناتی داریم جنوب غرب تهران، جنوب تهران و جنوب شرق تهران است. 
یعنی فقط این سه منطقه را داریم که برای انتقال پایتخت شاید بتوانیم به آن فکر 
کنیم. البته همانطور که گفتم این موضوع ابهامات زیادی دارد و باید دید که  آیا 
این انتقال قرار است به شهری مانند سمنان یا دامغان یا شاهرود باشد؟ بالاخره 
باید نزدیک به تهران باشــد چراکه شهرهای بزرگ مانند اصفهان که همین الان 
یک کلانشــهر هستند گرفتار ترافیک و مشکلات خودشات هستند. حرف من 
این اســت که این طرح ابهامات زیادی دارد و به همین دلیل می گویم این طرح 

در حال حاضر رویایی است.
وی درباره پیامدهای اجتماعی و فرهنگی که ممکن است انتقال پایتخت 
به ســایر مناطق داشته باشــد، گفت: بالاخره درصورتی که مجلس با این طرح 
موافقت کند، این طرح تاثیرات شگرفی خواهد داشت. انتقال پایتخت یک مقوله 
مهم است و برای هر کشوری مهم است. ترکیه یک پایتخت سیاسی دارد و یک 
پایتخــت اداری و اقتصادی. بنابراین چنین مصادیقی در دنیا وجود دارد ممکن 
است تهران پایتخت سیاسی باشد اما پایتخت اداری یعنی سازمان ها و وزارت 
خانه و مراکز ادارات به شهر دیگری منتقل شود. اما نمی توانیم پایتخت سیاسی 
را عوض کنیم پایتخت سیاسی به اسم تهران ثبت شده است و در هیچ کشوری 
پایتخت سیاســی را تغییر نمی دهند. پایتخت اداری ممکن است تغییر پیدا کند 

چیزی که در استانبول و آنکارا می بینیم.
این نماینده مجلس درباره اینکه مشارکت مردمی چه تاثیری می تواند داشته 
باشد، گفت: مردم یک ضلع مهم در این موضوع هستند بالاخره با این کار روی 
همه ابعاد زندگی مردم اثر می گذارید روی قیمت مســکن، زمین ترافیک، هوا 
کار و زندگی مردم. بخشی از مردم کارمند همین ادارات و نهادها هستند و اگر 

قرار باشد جابجا شوند یک چالش اجتماعی ایجاد می شود.

فاطمی نماینده مجلس:

طرح انتقال پایتخت درحال حاضر یک 
موضوع گنگ و رویاپردازانه است
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